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یــادداشــت
تندروها، اصلاح طلب و اصول گرا 

نمی شناسند

سوپرانقلابی واژه ای است که چندی است در میان برخی 
اصول گرایان مطرح شده و  با توجه به صحبت های اخیر رئیس 
مجلس باید گفت؛ آقای قالیباف یک تعریفی از جریان اصول گرایی 
و یک تعریفی از جریان انقلابی دارد. خود ایشان هم به دنبال 
نواصول گرایی هستند. بنابراین او کسانی که اصولگرا هستند را 
قبول دارد اما کسانی را که سوپرانقلابی معرفی می کند و افراطی 
هستند را قبول ندارد. از منظر سیاست همیشه با این جامعه زاویه 
داشته است. بنابراین چون به انتخابات مجلس نزدیک می شویم، 
طبیعی است که ایشان مواضع خود را شفاف تر بیان کند و جریان 
اصول گرایی را خط کشی شده تر، ترسیم کند تا بتواند یارگیری 
خود را در چند ماه آینده داشته باشد. همچنین مجلس آینده 
می تواند مقدمه ای برای چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری 
یعنی دو انتخابات بعدی باشد. سخنان ایشان از این جهت قابل 
تحلیل است که یک آتش ته گرفته ای را آماده کرده اند برای اینکه 
بتوانند رقبای خود را در درون جریان اصلاح طلب کنار بزنند. الان 
رقابت ها حالت تحلیلی به خود گرفته است. پس ایشان چنین 
مواضعی را می گیرد و به هواداران خود می گوید مسیر خود را 
از کسانی که انقلابی نیستند و جزو محافظه کارانی که در جنگ 
شرکت نمی کردند و در بحران هایی که وجود داشته کنار نشسته 
بودند اما اکنون می خواهند میدان دار انقلاب باشند، جداکنند. 
قانون مداری تعریفی است که ما از اصول گرایی داریم. اما این 
افراد )تندروها( قانون را قبول ندارند و قرائت خودشان را از مسائل 
کشور مطرح و بر مبنای دیدگاه خودشان عمل می کنند. یک موقع 
به سفارت عربستان حمله می کنند، یک موقع به سفارت انگلیس 
حمله می کنند. ممکن است در مقابل جریان های سیاسی مواضع 
تند بگیرند. مواضع غیرعقلانی و افراطی می گیرند که سبب 
سوءاستفاده دشمن می شود. یک روز در مرقد امام )ره( داد و بیداد 
می کنند. نمی شود روی این ها به عنوان یک جریان انقلابی اصیل 
حساب باز کرد. این ها مشکلاتی است که آقای قالیباف از نزدیک با 
آن ها مواجه بوده است و اکنون به آن ها انتقاد وارد می کند. تندروها 
و افراطی ها، اصلاح طلب و اصول گرا نمی شناسند. در هر دو جناح 
بوده و هستند. اهل این هستند که بر فتوای خودشان عمل کنند. 
بنابراین نمی توانیم بگوییم که سوپرانقلابی های اصول گرا را تنها 
نقد کرده است. تندروی چپ گرا در ایران از اصلاح طلب ها شروع 
شد. بعد وارد جریان اصول گرا، میانه رو و اعتدال گرا شد. به همین 
دلیل نمی شود گفت این سوپرانقلابی ها همان تندروها هستند.  
برخی از سیاستمدارانی که در راس کار نیستند منتقد هستند و 
سعی می کنند با انتقاد رقیب خود را گوشه رینگ قرار بدهند. وقتی 
به منصب می نشینند، سعی می کنند دیگران را از رده انتخاباتی 
خارج کنند. اگر آقای قالیباف احساس می کند که برای انتخابات 
نیاز به یارگیری دارد، رفتاری طبیعی انجام داده است. اما اگر 
می خواهد بگوید که من می خواهم کار کنم اما نمی گذارند،  از 
ایشان )با توجه به سابق کاری شان در شهرداری، نیروی انتظامی( 
قابل پذیرش نیست. آقای قالیباف در طول مسئولیتی که داشته 
فراز و نشیب های زیادی دیده است. همیشه هم یک چهره جهادی 
بوده است. اما اگر بخواهد از این چهره استفاده کند و بگوید که به 
این علت نتوانستم به وظایفم عمل کنم، عذری است که با توجه به 

سوابق کاری ایشان پذیرفته نیست. 

فـــــرارو
تهران به نزدیکی روابط آنکارا و تل آویو 

انتقاد دارد

آرمان ملی: روز دوشنبه وزیرخارجه کشورمان در سفری 
به آنکارا با مقامات ترکیه دیدار و گفت وگو کرد. این سفر در 
حالی صورت گرفت که روابط دو کشور به دلایل گوناگونی از 
جمله نزدیک شدن ترکیه به رژیم صهیونیستی و مسائل محیط 
زیستی، رو به سردی رفته است. در حقیقت امیرعبداللهیان 
درست 5روز بعد از سفر وزیرخارجه اسراییل، به آنکارا رسید و 
مواضع ایران را در مورد حضور مقامات رژیم صهیونیستی و برخی 
ادعاهای مطرح شده اخیر، با شخص اردوغان در میان گذاشت. 
ایران می گوید رژیم صهیونیستی با ایجاد عملیات روانی سعی در 
خراب کردن روابط دو کشور دارد. آنطور که وزیر خارجه اعلام 
کرده در این دیدار در خصوص موضوع سوریه هم گفت وگوهایی 
صورت گرفته. خبرآنلاین در مورد این سفر با دو کارشناس 

مسائل ترکیه به گفت وگو نشسته است: 
 هدف امیرعبداللهیان از سفر به ترکیه چه بود؟

رحمان قهرمانپور، کارشناس مسائل ترکیه در مورد علت هایی 
که باعث شد وزیرخارجه کشورمان راهی آنکارا شود گفت: روابط 
ایران و ترکیه در شرایط خوبی نیست. آقای امیرعبداللهیان قبل 
از این قصد داشت به ترکیه سفر کند. اما به دلایلی که به طور 
رسمی اعلام نشد، این سفر اتفاق نیفتاد. علت اینکه وزیرخارجه 
کشورمان در این شرایط به ترکیه رفته می تواند چند مساله 
باشد. اولین علت سفر امیرعبداللهیان به آنکارا می تواند تحرکات 
در روابط ترکیه با اسراییل باشد. این موضوع برای ایران بسیار 
مهم است. رژیم صهیونیستی یکی از مهم ترین مخالفان بهبود 
روابط ایران و ترکیه در سطح منطقه است و همواره تلاش کرده 
تا روابط دو طرف تضعیف شود. ما فراموش نکردیم زمانی که در 
دهه ۹۰ میلادی وقتی سکولارها در ترکیه تاثیر داشتند، روابط 
تهران و آنکارا هر از چند گاهی شاهد تنش و اختلاف بود. مساله 
دوم تحرکاتی است که در سیاست خارجی ترکیه و در ارتباط با 
عربستان و امارات می بینیم. این اتفاقات هم برای تهران اهمیت 
دارند. ترکیه و قطر در سال های گذشته در محور اخوانی بودند و 
اختلافات جدی با عربستان و امارات داشتند. بهبود روابط آنکارا 
با ابوظبی و ریاض در حال حاضر می تواند تاثیراتی بر منطقه 
داشته باشد. عامل سوم مساله سوریه است و تاثیری که جنگ 
اوکراین بر سوریه داشته و ترکیه را تحریک کرده که دست به 
اقدام نظامی در شمال سوریه بزند. بخشی از مناطقی که ترکیه 
می خواهد در آن دست به عملیات نظامی بزند، به ویژه در تل 
رفعت، مناطقی هستند که شیعیان در آن ساکن هستند و ایران 
در این مورد نگرانی دارد و می خواهد آن را به ترکیه منتقل کند. 
او در مورد روابط اقتصادی دو کشور توضیح داد: میزان مبادلات 
تجاری و حجم تجارت دو کشور در سال های اخیر شاهد کاهش 
زیادی بوده و از ۱۰ میلیارد دلار به دو میلیارد دلار رسیده است. 
این مساله هم دلایل متعددی دارد. مساله کرونا و اختلاف ایران 
و ترکیه در زمینه سوریه و تحریم ها علیه ایران، همگی مزید بر 
علت شده اند تا روابط تجاری دو کشور در سال های اخیر کم تر 
شود. اینکه امکان گسترش روابط اقتصادی وجود دارد، باید 
بگوییم که بله چنین امکانی هست. اما بستگی به این دارد که 
فضای کلی روابط مثبت باشد و دو طرف در مسیر بهبود روابط 
پیش بروند. تا شرکت های خصوصی و دولتی انگیزه لازم را برای 
روابط تجاری و اقتصادی با یکدیگر داشته باشند. من امیدوار 
نیستم که ترکیه به درخواست های محیط زیستی ایران جواب 
مثبت بدهد. اما اگر ایران، سوریه و عراق به همراه برخی از 
سازمان های بین المللی هماهنگ عمل کنند، ممکن است آنکارا 

حاضر شود مذاکره در این مورد را بپذیرد. 
 اهمیت مسائل زیست محیطی در گفت وگو بین دو 

کشور
سیامک کاکایی در مورد سفر وزیرخارجه ایران به آنکارا 
می گوید: این سفر در چارچوب سفرهای سیاسی است که به طور 
معمول انجام می شود. این اولین سفر در دولت جدید به ترکیه 
است. از لحاظ پیشینه تاریخی ایران و ترکیه دو کشور مهم در 
منطقه هستند که نوغ تعاملشان با یکدیگر هم فرایند تحولات 
منطقه ای و هم مناسبات دو جانبه موثر است. به همین دلیل 
این رفت و آمدها بیانگر اراده سیاسی است که دو طرف برای 
توسعه مناسبات و همکاری ها دارند. در سفر اخیر یک بخش 
از گفت وگوها به مساله سوریه ارتباط داشته. اینکه چه نوع 
سیاست هایی و برنامه هایی در سوریه اعمال شود، مذاکراتی بین 
دو طرف وجود دارد. کمک به تقویت روند سیاسی در سوریه، 
نگاهی است که ایران به موضوع دارد. ولی ظاهرا نگاه ترکیه کمی 
متفاوت تر است. ترکیه در حال دنبال کردن سیاست خارجی 
جدیدی در منطقه خاورمیانه است. در این چارچوب عادی 
سازی روابط با عربستان و تلاش برای بهبود روابط با مصر قرار 
دارد. ایران به نزدیکی روابط ترکیه و اسراییل که در ماه های 
گذشته شدت گرفته، انتقاد دارد. یک موضوع جدیدی وارد 
گفت وگوهای ایران و ترکیه از این پس خواهد شد و آن مسائل 
زیست محیطی و مرتبط با مساله آب در خاورمیانه است. دلیل 
این امر انتقاداتی است که از سیاست های زیست محیطی ترکیه 
و اثر آن بر عراق و سوریه شده است. در مورد این مساله در 
رسانه ها بسیار گفته شده است. اما بخش دیگر که دامنه آن تا 
ایران کشیده شده مرتبط با ریزگردهاست. بخش عمده ای از این 
بحران به سیاست های آبی در زمینه دجله و فرات است. این دو 
رودخانه مربوط به چند کشور است. سرچشمه آن البته در ترکیه 
است ولی با کشورهای پایین دست توافقاتی در گذشته وجود 
داشته که در حال حاضر از سوی ترکیه رعایت نمی شود و کمبود 
آب منجر به بحران های زیست محیطی می شود. این مساله باید 
در بررسی های طرفین مورد توجه قرار گیرد تا بحران کم آبی که 
در منطقه شدت گرفته به نحوی کنترل شود. آخرین کاری که 
ترکیه در این زمینه انجام داده مربوط به سد ایلسو است. اخیرا 
هم بحث در مورد برنامه هایی بر روی سرچشمه های ارس وجود 
دارد که جای نگرانی دارد که می تواند در گفت وگوهای مقامات 

دو کشور مورد توجه قرار بگیرد. 
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حسین کنعانی مقدم
فعال سیاسی اصولگرا

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

 چه تحولاتی سبب شد تا مذاکرات در دوحه نیز نتایج مطلوبی نداشته 
باشد؟

روند دیپلماتیک در ماه های اخیر به گونه ای پیش رفته است که گویا قرار نیست توافقی 
شکل گیرد و هر مرتبه یک مورد مطرح می شود و هیچ یک از طرفین در خصوص آن 
موضوع از مواضع خود کوتاه نمی آیند و به این ترتیب بار دیگر اعلام می شود که بن بست 
در مذاکرات شکل گرفته است. در دوحه نیز باز هم به نظر می رسد مسائل جدید مطرح 
شده و همین امر سبب شده تا موفقیت در مذاکرات حاصل نشود. گویا آمریکا اراده ای 
برای توافق ندارد و همین امر مسیر مذاکرات را دشوار کرده است و اروپا نیز هر چه تلاش 
می کند تا نظرات را به یکدیگر نزدیک کند اما نتیجه حاصل نمی شود. باید توجه داشت 
که خواسته ها در دوحه بسیار فاصله داشته است و همین امر سبب شده تا توافق دور از 
دسترس تصور شود. به قدری امروز فاصله ها زیاد شده که به نظر می رسد اروپا نیز در عرصه 
میانجی گری ناامید شده است. امروز تقریبا دیگر بر سر مسائل هسته ای در دوحه بحث 
نمی شود و مسائل دیگری مطرح شده و بر سر همین مسائل  نیز توافق شکل نگرفته 
است. پرداختن به مسائلی فارغ از مساله هسته ای این شائبه را ایجاد کرده است که به این 
زودی ها توافق حاصل نمی شود. مشخصا با این روش توافق دور از دسترس است و باید به 

شکل دیگری عمل کرد. 
 ممکن است در آینده تنش هایی میان طرف های برجام ایجاد شود؟

در حال حاضر جامعه جهانی موضوعاتی برای توافق دارد و در مسائلی توافق وجود ندارد 
یکی از مسائلی که می توان بر آن توافق کرد همین موضوع هسته ای ایران است. می توان در 
این خصوص به توافق رسید ولی هزینه ای که کشور های غربی حاضر به پرداخت آن باشند 
بحثی دیگر است. اگر بخواهندبه توافقی دست پیدا کنند که نه سیخ بسوزد و نه کباب 
باید هزینه آن را بدهند ولی آمریکا به دلایل مختلفی حاضر به پذیرش هزینه های این توافق 
نیست. آمریکا عقیده دارد تنها موضوع هسته ای ایران مطرح نیست و مسائل دیگری وجود 
دارد. سر جمع تعارض منافع پیش آمده است چون ایران هم مسائل خود را دارد. بنابراین 
با گذشت زمان مشکلات ما افزون تر می شود. امروز در مقایسه با سال گذشته که مذاکرات 
رو به آغاز بود وضعیت سخت شده است. دلار حدودا ۱۰ هزار تومان گران تر شده است و به 
دنبال آن مشکلاتی دیگر ایجاد شده است و این اختلاف مشخصا کم نیست. به همین 
علت در هر دو طرف، آن ها و ما باید تصمیم سخت بگیریم. تصمیم سخت ما این است 
که سیاست داخلی و خارجی خود را سامان دهیم. تحریم بر اقتصاد ایران فشار آورده است 
و این حرف گزارشگر سازمان ملل به عنوان شخصیتی بی طرف است و حرف من نیست. 
در ۱۰ سال گذشته رشد ناخالص ایران روی کاغذ صفر بود اگر فردا تحریم های ایران تماما 
برداشته شود ۸ سال طول می کشد که به سال ۹۲ برگردیم. از طرفی وقتی آمریکا مذاکرات 
با ایران را شروع کرد ایران تعدادی سانتریفیوژ عقب مانده داشت اما امروز سانتریفیوژهای 
ایران به نزدیک چند هزار رسیده است و  آی آر ۸ است و اورانیوم ۶۰ درصد غنی می کند این 
هم مساله آمریکاست و طرفین در وضعیتی قرار گرفته اند که باید توازن ایجاد کنند و اینکه 
تا چه حد موفق باشند بحث دیگری است. هیچ چیزی اجتناب پذیر نیست. تنش حاصل 
محاسبه نیست حاصل سوء محاسبه است. بنابراین اینکه کدام یک از طرفین محاسبه 

کند مهم است، سوء محاسبه یعنی شما از حوزه عقلانیت خارج می شوید. 
 تقابل ایران و طرف های غربی برجام در روزهای آتی به چه شکل خواهد بود؟

به این زودی پرونده ایران به شورای امنیت نمی رود و یک روند سختگیرانه سیاسی در 
پیش گرفته خواهد شد. فعلا بیانیه ها، فشارهای سیاسی و تشدید تحریم شرکت ها در 
دستور کار قرار می گیرد تا شاید با فشار سیاسی و اقتصادی ایران را به پای میز مذاکره 
بکشانند. باید توجه داشت که بزودی بایدن به خاورمیانه سفر می کند و در این سفر 
بسیاری از مسائل مشخص می شود. پیش بینی می شود که در سفر بایدن به خاورمیانه، 
برنامه و ساختار خاورمیانه تا ۱۰ سال آینده مشخص می شود و در چنین شرایطی ایران 
نیز باید حداکثر استفاده را بکند. مشخصا بایدن به خاورمیانه می آید تا شکلی جدید به 
منطقه دهد و تا ۱۰ سال آینده مشخص کند که معادلات خاورمیانه به چه شکل خواهد 

بود. برنامه ها برای خاورمیانه مشخص شده است و در گروه هفت نیز در این خصوص 
صحبت های جدی شده است و با سفر بایدن به منطقه، برنامه برای منطقه عملیاتی و 
اجرایی می شود. مذاکرات ایران تابعی از تصمیمات گرفته شده در گروه 7 است. مذاکرات با 
ایران نیز شاید در این حوزه تعریف شده باشد و به همین علت مذاکرات در دوحه شروع شد. 
برجام تابعی از همین متغیرها خواهد بود. ایران به این علت  تمایل برای مذاکره نشان داده 
است که می داند در آینده چه اتفاقی رخ می دهد. ایران آگاه است و به همین علت روشی 
معقولانه را در پیش گرفته است اما باید این روش نیز به نتیجه برسد و وقت از دست نرود. 
 مذاکرات منطقه ای نیز در راستای همین برنامه ده ساله بایدن و آمریکا برای 

خاورمیانه است؟
باید توجه داشت که مذاکره با کشورهای عربی یک مساله فرعی است. چالش ما با دنیای 
غرب و متحدینش در خصوص مسائل نظامی و هسته ای است و اگر این دو موضوع حل و 
فصل شود قطعا سایر مسائل نیز حل می شود. اگر تنش ها با غرب کاهش پیدا کند، قطعا 
در منطقه نیز تنش ها کاهش پیدا می کند. مذاکره با اردن، مصر و عربستان به علت اینکه 
فاصله نظرات میان طرفین زیاد است و پیشنهادهای مطرح شده با یکدیگر متضاد است، 
نتیجه ای حاصل نمی شود تا مشکل اصلی حل و فصل شود. با چند مذاکره منطقه ای 
چنین مشکلاتی حل نمی شوند. امروز غرب در قبال برنامه هسته ای و نظامی ایران کوتاه 
نمی آید. امروز یکی از پرونده های مهم خاورمیانه، نزاع یمن است که فعلا در حالت فریز 
باقی مانده است تا سایر مشکلات اصلی تکلیفش مشخص شود. به همین علت گفته 
می شود که کشورهای حاضر در منطقه زمانی با ایران می توانند رابطه خوبی داشته باشند 

که آمریکا با ایران به سمت کاهش تنش گام بردارند. 
 سایر برنامه های منطقه ای ایران در خصوص همسایگان شمالی می تواند در 

این میان نتایج مثبت داشته باشد؟
در اجلاسیه خزر نیز شاهد بودیم که بین اعضا اتحادی منسجم وجود نداشت و از سوی 
دیگر نیز شاهد هستیم که ایران هنوز رژیم حقوقی دریای خزر را به تصویب نرسانده است و 
به همین علت نمی توان به همسایگان شمالی دل خوش کرد زیرا آن ها نیز به دنبال منافع 
خود هستند. در همین زمینه روسیه نیز در حال فشار وارد کردن بر ترکمنستان است 
تا گاز خود را به اروپا صادر نکند. تفاهم های انجام شده در حوزه خزر نیز محکم نیست. 
به همین علت ایران باید به فکر حل مساله اصلی خود در عرصه سیاست خارجی باشد. 
اینکه گفته می شود برای مثال انریکه مورا در دوحه از خواسته های آمریکا عصبانی شده 
است بیشتر جنبه تبلیغاتی دارد و امروز باید به سمتی رفت تا مساله اصلی حل شود. 
باید توجه داشت که چون جمهوری خواهان کنگره که تمام قد و متحد ضدبرجام شده اند، 
اینجا تغییر نگاه دموکرات ها هم بسیار مهم است. وقتی علاوه بر سناتور چاک شومر، رهبر 
اکثریت دموکرات مجلس سنا شاهد رأی مثبت سناتور منندز، رئیس کمیته روابط خارجی 
سنا به این طرح و انتقاد از عملکرد دولت بایدن در قبال مذاکرات وین هستیم یقینا اختلاف 
نظر داخلی در آمریکا بین دولت و کنگره پارامتر مهمی در عدم احیای برجام خواهد بود. 
چرا که این نکات نشان می دهد هر دو حزب در کنگره به اجماع جدی روی مقابله با برجام 
رسیده اند. در چنین شرایطی قطعا سیاست خارجی دولت بایدن هم تحت  الشعاع قرار 
خواهد گرفت. پارامتر اصلی تعیین خطوط قرمز سیاست خارجی آمریکا در دست سنا قرار 
دارد. درست است که رئیس سنا همان معاون اول رئیس جمهور یعنی خانم کاملا هریس 
است و وی برای تعیین طرح هایی که آرای مساوی دارد با رأی خود می تواند تکلیف آن 
طرح را به سمت دموکرات ها روشن کند، اما فضای کنونی در سنای آمریکا دیگر از دست 
دموکرات ها خارج شده است. چون طبق قانون رهبر اکثریت سنا یعنی سناتور چاک شومر 
روسای کمیته های سنا را تعیین می کند. این تحولات داخلی آمریکا نیز مشخصا تاثیرگذار 
است تا آمریکا از خواسته های خود در دوحه عقب ننشیند. آنچه  در دوحه رخ داد به این 
علت بود که هنوز مساله حل و فصل نشده است. آمریکا به انریکه مورا گفته بود که چه 
مواردی را مطرح می کند و ایران نیز این مساله را مطرح کرده است که چه خواسته هایی 
دارد و اروپا تصور می کرد که می تواند این خواسته ها را در دوحه نزدیک کند اما محقق نشد. 

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: نماینده ایران در سازمان ملل پس از برگزاری مذاکرات در دوحه عنوان کرده است که تیم ما آماده تعامل سازنده برای دستیابی 
به یک توافق است. چنانچه آمریکا واقع بینانه عمل کند و عزم جدی برای اجرای تعهدات خود داشته باشد، توافق دور از دسترس نیست. سفیر و نماینده دائم 
ایران در سازمان ملل، در شورای امنیت اظهار کرده است که ما پیام  های قوی در تجدید حمایت از احیا و اجرای کامل برجام دریافت کردیم. بدیهی است که 
دلایل اصلی وضعیت کنونی، خروج غیرقانونی آمریکا از برجام و اعمال مجدد تحریم ها و همچنین عدم اراده سیاسی سه کشور اروپایی برای انجام تعهداتشان 
است. روانچی تاکید کرد که ایران به دیپلماسی چندجانبه متعهد است که نتیجه آن، باید تضمین لغو موثر و قابل راستی  آزمایی همه تحریم  های غیرقانونی 
باشد. مشخصا ایران به عنوان یکی از اعضای مسئول معاهده منع اشاعه به اصل همکاری با آژانس متعهد است و تمامی تعهدات خود را بر اساس معاهده مذکور 
و موافقتنامه جامع پادمان انجام داده است. نماینده ایران همچنین تصریح کرد که در جریان مذاکرات حسن نیت خود را برای دستیابی به توافقی قابل قبول 
نشان دادیم. همان طور که همیشه تاکید کرده ایم برجام باید به طور کامل، مؤثر و به گونه ای اجرا شود که بتوان آن را راستی آزمایی کرد. زمان آن فرا رسیده است 
که آمریکا تصمیم سیاسی برای کنار گذاشتن سیاست شکست خورده فشار حداکثری بگیرد. طی رایزنی های فشرده  ایران با هماهنگ  کننده اتحادیه اروپا، 
آقای جوزف بورل، در هفته گذشته در تهران، ایران یک بار دیگر بر تمایل خود به ارائه راه حل های ابتکاری در مورد موضوعات باقی مانده و با امید به شکستن 
بن بست تاکید کرد. ما توافق کردیم که از طریق اتحادیه اروپا مذاکرات غیرمستقیم را با آمریکا داشته باشیم تا بر آخرین موانع در مذاکرات غلبه کنیم. ما در 
مذاکرات دوحه که جدی و مثبت بود با جدیت عمل کردیم. در راستای بررسی این آخرین وضعیت مذاکرات »آرمان ملی« گفت وگویی با محسن جلیلوند، استاد 

روابط بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید: 

محسن جلیلوند در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

خواسته های ایران و آمریکا فاصله زیادی دارد
       مذاکره با کشورهای عربی یک مساله فرعی است                              بایدن در سفر به خاورمیانه یک برنامه ده ساله دارد

مرندی: 
باید تحریم ها برداشته شود

آرمان ملی: شروع مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا با 
تسهیل گری قطر شور تازه ای به روح مذاکرات هسته ای دمید. 
امیدواری ها افزایش یافت و سبب شد که گمان رود می توان بالاخره 
راه حل میانه ای یافت تا توافق ۲۰۱5 احیا و مطالبات ایران مبنی بر 
راستی آزمایی و لغو تحریم محقق شود.  اما اخباری منتشر شد که 
این گمانه را نقض می کرد. مثلا تسنیم به نقل از منبع آگاه نوشت 
که در جریان این دور از گفت وگوها که به صورت غیرمستقیم بین 
ایران و آمریکا برگزار شد و اتحادیه اروپا نقش میانجی و انتقال دهنده 
پیام را به عهده داشت، ایران مجدداً بر لزوم دستیابی به یک توافق 
پایدار تأکید کرد و آن چیزی که مانع از به نتیجه رسیدن این دور از 
گفت وگوها شده، پافشاری طرف آمریکایی بر متن طرح پیشنهادی 
خود در وین7 است که شامل »تضمین برای انتفاع اقتصادی ایران« 
نمی شود، در واقع واشنگتن به دنبال احیای برجام به منظور محدود 
کردن ایران بدون دستاورد اقتصادی برای کشورمان است. این 
خبرگزاری با اشاره به اینکه مورا هم از این وضعیت انتقاد کرده 
است، نوشت که »همین مساله باعث شده است به دلیل ضعف دولت 
بایدن و عدم توانایی در تصمیم گیری نهایی، احیای توافق هسته ای 
که صرفاً نیاز به پذیرش خط قرمز ایران در انتفاع اقتصادی از این 
رویداد از سوی آمریکا دارد، نشست دوحه هم فعلا تأثیری در از بین 
رفتن بن بست مذاکراتی نداشته باشد.« در پی اینگونه اخبار شاهد 
طرح گزاره شکست مذاکرات دوحه در رسانه ها بودیم. »محمد 
مرندی« تحلیلگر ارشد سیاسی و متخصص مطالعات آمریکا که 
مشاور تیم دیپلماسی کشورمان نیز است، اما بامداد پنجشنبه گفت 
که مذاکرات دوحه به منظور گفت وگو درباره موضوعات اختلافی 
باقیمانده از وین، شکست نخورده و ادامه خواهد یافت. مرندی 
در گفت وگو با شبکه »المیادین« توضیح داد: »انتظار نمی رفت 
که مذاکرات با یک راهکار مثبت، تنها در دو روز به پایان برسد. 
ما اظهارات رسانه ای مقامات آمریکا را جدی نمی گیریم.« وی 
تصریح کرد: »آمریکایی ها باید تضمین هایی را که ایران می خواهد 
ارائه دهند تا مطمئن شویم که مانند گذشته از پشت به ما خنجر 
نمی زنند. اروپایی ها امروز بیشتر به ایران علاقه دارند زیرا به دلیل 
جنگ در اوکراین به نفت آن نیاز دارند.« به نوشته وبگاه المیادین، 
این تحلیلگر ارشد سیاسی ایرانی ادامه داد: »باید تحریم ها برداشته 
شود تا بتوانیم دوباره توافق هسته ای را اجرا کنیم. مذاکرات در 
دوحه شکست نخورد و ادامه خواهد داشت.« مرندی همچنین 
افزود: »پس از تعلیق مذاکرات وین، ارتباطات متوقف نشد، اما آنچه 
در دوحه شاهد بودیم، مذاکرات متمرکز بود.« وی با بیان اینکه فشار 
اروپا برای ترغیب آمریکایی ها به برداشتن گام های جدی افزایش 
می یابد، گفت: »بایدن تحت فشار شدید مخالفان توافق است اما در 
عین حال از بحران انرژی و نفت رنج می برد و خواهیم دید کدام یک 

از دو طرف پیروز خواهد شد.« 

نگــــاه
آرمان ملی: یادگار امام با تأکید بر اینکه شهید بهشتی نماد »عقلانیت« 
است، گفت: ما امروز هم به این عنصر نیاز داریم. آیت ا... سید حسن خمینی 
در دیدار با جمعی از جانبازان واقعه هفتم تیر، با اشاره به اینکه مرحوم آقای 
بهشتی به عنوان مظهر چند خصلت معرفی شده اند، یادآور شد: در سال 
پایانی قبل شهادت، آنچه که ایشان را ممتاز کرده و حضرت امام نیز آن را 
یک صفت مهم معرفی کرده اند، »مظلومیت« است. تا جایی که امام گفته اند، 
»مظلومیت ایشان برای من دردآورتر از شهادتش است. وی اظهار داشت: 
ممکن است کسی بگوید مظلومیت مرحوم آقای بهشتی »صفت« ایشان 
است، ولی ربطی به »خود« ایشان ندارد؛ بدین معنا که از صفاتی است که 
ایشان تحصیل نکرده، بلکه تفضلی از سوی خدا اتفاقی بوده است. اما من 
فکر می کنم علاوه بر ویژگی های ذاتی، خود آقای بهشتی نیز در تحصیل 

این صفت نقش داشته است. یادگار امام تصریح کرد: ایشان کاری 
به آنچه در رابطه با او می گفتند نداشت و بزرگوارانه از کنار 

اتهامات عبور می کرد که این عامل، این مظلومیت ایشان را 
مضاعف کرده است. او می توانست به اتهامات جواب بدهد و 
از موضع انفعالی »ناسزا شنیدن« خودش را بیرون بیاورد، اما 
آقای بهشتی احساس می کرد نباید وارد این مسیر شود. سید 

حسن خمینی ادامه داد: علاوه بر مظلومیت، آنچه که مرحوم 
آقای بهشتی را در میان اقران خود متمایز می کرد و همه روی آن 

تفاهم داشتند این بود که او نماد »عقلانیت« است. البته 
بعضی ها این ویژگی را به »وقار« تعبیر می کنند، 

اما وقار صرفا در رفتار فردی است؛ مرحوم 
آقای بهشتی فراتر از رفتار، در گفتار، 

کردار و عملکردش عقلانیت داشت. 
یادگار امام اظهار کرد: آقا موسی صدر 
که خیلی هم به آقای بهشتی نزدیک 
بودند- و اگر در قید حیات است 
خدا اسباب استخلاص ایشان 
را مهیا کند و اگر به رحمت 
خدا رفته اند رحمت، برکت 
و غفران خودش را بر ایشان 
نازل کند_ نیز همین گونه 
بود. یادگار امام با بیان 
بهشتی  شهید  اینکه 
نظری  عقلانیت  چوب 
خود را خورد و بخشی از 
مظلومیت ایشان از اینجا 
آمده است، یادآور شد: 

اتفاقا خیلی از کسانی که آقای 
بهشتی را مورد هجمه قرار 
داده اند، کسانی بوده اند که 
قبل از انقلاب در این حوزه ها 
با ایشان اختلاف داشتند. 
وی در خصوص »عقلانیت 

عملی« شهید بهشتی نیز گفت: او هزینه و فایده را محاسبه می کرده و 
تشخیص می داده است که کدام راه کمتر هزینه دارد و بیش ترین فایده از 
چه چیزی به دست می آید؛ این نماد عقلانیت است. تولیت مرقد مطهر امام 
خمینی)ره( با تأکید بر اینکه شخص امام مظهر عقلانیت است، ابراز داشت: 
اتفاقا »انقلاب« در مقابل »عقلانیت« نیست، بلکه انقلاب جایی ارزش دارد 
که عقلانی باشد. یعنی شما می گویید نبود این سیستم از بقای آن بهتر است 
و تحت هر شرایطی باید از سر راه برداشته شود. قاطبه مردم ایران تشخیص 
دادند و بزرگ ترین دلیل عقلانیت این فعل این است که جامعه عقلا یکپارچه 
این مطلب را خواستند.  سید حسن خمینی بیان کرد: راه رسیدن به الگوی 
شهید بهشتی، رسیدن به عقلانیت عملی است. هیچ ایرادی ندارد که انسان 
بعد از مدتی اگر فهمید این راه جواب نمی دهد،  راه را تغییر داده و 
راه کم هزینه تر را انتخاب کند. ما هدفی که داریم را در نظر 
بگیریم و یادمان نرود برای آن چه مسیرهایی وجود دارد؛ 
دائم خودمان را در آن مسیرها ارزیابی کنیم. همه خطا 
می کنند، ولی پافشاری بر خطا نکنیم؛ چرا که هیچ کس 
از ما انتظار عصمت ندارد، ولی انتظار عدالت دارند. وی 
اذعان کرد: باید مشکلات جامعه مطابق همان آرمان ها 
حل شود. آن آرمان ها استقلال، آزادی، پیشرفت، رفاه مردم، 
دنیای بهتر، آخرت بهتر و پیاده شدن احکام دینی بوده است. 
اینها را ارزیابی کنیم و اگر راه عاقلانه ای دارد همان را 
انتخاب کنیم. راه عاقلانه کار پرفایده تر و کم 
هزینه تر است. یادگار امام)ره( تاکید کرد:  
اگر می گوییم مرحوم آقای بهشتی نماد 
عقلانیت است، امروز هم ما به این عنصر 
نیاز داریم. چرا امام تعبیر داشته اند 
که باید »همه با هم« باشند؟ برای 
اینکه اگر همه با هم باشند راه 
را کم هزینه تر و فایده را بیشتر 
می کند. حتی اگر یک گروه 
خاص بتوانند به تنهایی هم 
به مقصد برسند-  که محل 
تأمل است-  ولی اگر همه 
با هم باشند راحت تر، کم 
هزینه تر و پر فایده تر به آن 
هدف می رسند. یادگار 
امام خاطر نشان کرد: 
قصد مچ گیری و اذیت 
کردن نباید در کار باشد، 
چرا که قرار است همه ما 
در کنار یکدیگر کشورمان 
را بسازیم و من مطمئنم 
این مسأله هم مورد رضایت 
روح امام و هم مورد نظر رهبر 

معظم انقلاب است.  

آیت ا... سید حسن خمینی: 

 امروز هیچ موضوعی در کشور 
به اهمیت حل مسائل اقتصادی نیست

  راه حل این مشکلات از حوزه سیاست می گذرد 

 دولت آقای رئیسی در آستانه یک سالگی خود 
است. در طول این یک سال دولت به چه میزان به 

وعده هایی که به مردم داده عمل کرده؟
در ابتدایی که آقای رئیسی مدیریت کشور را به دست 
گرفتند اصلاح طلبان دوست داشتند ایشان در کار خود 

موفق شود و به وعده هایی که به مردم 
داده عمل کند. اصلاح طلبان بر این 
باور بودند که بهبود وضعیت کشور در 
نهایت به سود همه است و به همین دلیل 
همه باید از دولت آقای رئیسی حمایت 
کنند. همه امیدوار بودند دولت بتواند 
مشکلات را حل کند.  دولت در طول 
یک سالی که از عمر آن گذشته موفق 
نشده به وعده هایی که به مردم داده 
عمل کند. برخی از مدیران انتخاب شده 
نیز از توانایی و کارآمدی کافی برخوردار 
شرایط  دلیل  همین  به  و  نیستند 
به شکلی رقم خورده که مشکلات 
گذشته نه تنها کاهش پیدا نکرده و 
بلکه در برخی حوزه ها روند افزایشی 
نیز داشته است. دولت رئیسی به خوبی 
از وضعیت دولت گذشته و مشکلات 
کشور اطلاع داشتند. این دولت به خوبی 
از وضعیت خزانه، فروش نفت، تحریم ها 
و چالش هایی که در درون کشور وجود 
داشت باخبر بود. در چنین شرایطی 
وعده های بیشتری به مردم دادند و به 
مردم قول دادند که مشکلات را مرتفع 
خواهند کرد. در نتیجه انتظارات را 
بالا بردندکه این موضوع نیز باعث شد 
کار برای دولت مشکل تر شود. این 
رویکرد جنبه انتخاباتی داشت. در 
شرایط کنونی که یک سال از عمر دولت 
گذشته وعده های دولت توسط مردم 
در شبکه های اجتماعی در حال بازنشر 
است و برای مردم این نکته مسجل شده 
که وعده هایی که در دوران انتخابات به 
مردم داد فعلا عملی نشده است. امروز 
زمان آن فرا رسیده که دولت در برخی 
رویکردهای خود تجدید نظر کند و 
برخی افراد ناکارآمد را کنار بگذارد. 
شرایط به شکلی در حال رقم خوردن 

است که فرصت ها برای دولت در حال از دست رفتن است. 

عملکرد دولت سیزدهم چشم انداز مثبتی مشاهده می شد 
این اتفاق باید رخ می داد. این در حالی است که عملکرد 
دولت به شکلی نبوده که چشم انداز مثبتی را پیش روی ما 
قرار بدهد. دولت عنوان می کند که اقتصاد کشور و معیشت 
مردم به برجام ارتباط ندارد و بلکه باید در داخل در این 
زمینه تصمیم گیری شود. این در حالی 
است که در طول یک سال گذشته باید 
اتفاقات مثبتی رخ می داد که نداده است. 
 در یک نگاه آسیب شناسانه 
دولت در طول یک سال گذشته 
در چه قسمت های با ضعف مواجه 

بوده است؟
اگر قرار است عملکرد دولت را مورد 
تحلیل و بررسی قرار داد باید براساس 
برنامه ها و شعارهایی که داده عملکرد 
آن را مورد بررسی قرار داد. مهم ترین 
شعارهایی که دولت در دوران انتخابات 
داد حل مشکلات معیشتی، کاهش 
حل  بورس،  مشکلات  حل  تورم، 
مشکلات مسکن و حل مشکلات مرتبط 
با کارگران، کارمندان و بازنشستگان بوده 
است. این موضوعات وعده هایی بوده که 
دولت به مردم داده است. با این وجود 
هنوز اتفاق خاصی رخ نداده است. برای 
تحلیل عملکرد دولت باید به بخش هایی 
توجه کرد که بیش ترین وعده ها در آن 
داده شده که مسائل اقتصادی بوده است. 
این در حالی است که تا کنون دولت در 
این زمینه نتوانسته به وعده های خود 
عمل کند. در هفته های اخیر یکی از 
وزرا  بدون اینکه به وعده های خود عمل 
کند استعفا داد و کنار رفت. به عنوان 
مثال دولت رئیسی وعده داده که سالی 
یک میلیون مسکن خواهد ساخت. این 
در حالی است که در شرایط کنونی که 
یک سال از عمر دولت گذشته مسکنی 
ساخته نشده است. سوال اینجاست چرا 
در طول یک سال گذشته یک میلیون 
مسکن ساخته نشد؟ هنگامی که یک 
کارگزار ارشد عنوان می کند در سال یک 
میلیون مسکن در کشور ساخته می شود 
در بین مردم انتظار ایجاد می شود اما 
اگر پس از یک سال چنین اتفاقی رخ ندهد مردم ناامید 

می شوند. به همین دلیل من بیش ترین نقد به دولت را 
در زمینه های اجتماعی و اقتصادی می دانم. در مسائل 
فرهنگی نیز ما شاهد این هستیم که سخت گیری ها در 
زمینه رسانه ها، شبکه های اجتماعی و... نسبت به گذشته 
بیشتر شده است. این اتفاقات در شرایطی رخ می دهد که در 
دوران انتخابات به محدودیت اینترنت اعتقاد نداشت و عنوان 

می کرد که بسیاری از کسب و کارهای 
مردم با اینترنت و شبکه های اجتماعی 
ارتباط مستقیم دارد و به همین دلیل 
نباید در این زمینه محدودیت ایجاد 
شود. به دلیل اینکه دولت رئیسی در 
زمینه اقتصادی و معیشتی بیش ترین 
وعده را به مردم داده و نتوانسته آن را 
عملی کند به همین دلیل بیش ترین نقد 
نیز در همین حوزه به دولت وارد است. 

زمینه  در  دولت  عملکرد   
سیاست خارجی به چه صورت بوده 
است؟ چرا برجامی که می توانست 
در دولت روحانی به نتیجه برسد 
تا به این اندازه با تأخیر در تصمیم 
گیری مواجه شده و تاکنون به 

نتیجه نرسیده است؟
زمینه  در  که  است  این  واقعیت 
سیاست خارجی و مذاکرات مشخص 
نیست دولت در آینده چه رویکردی را 
در پیش خواهد گرفت. دولت گذشته از 
ابزارهایی برخوردار بود که می توانست 
با کشورهای غربی توافق کند. این 
در حالی بود که منتقدان و برخی از 
اجازه ای  نمایندگان مجلس چنین 
ندادند. اگر این اتفاقات رخ نمی داد در 
شش ماه پایانی دولت این امکان فراهم 
بود که دولت دوازدهم برجام را به نتیجه 
برساند. دولت کنونی عنوان می کند 
که از موضع عزتمندانه توافق خواهد 
کرد. این در حالی است که تاکنون 
این اتفاق خاص رخ نداده و همه چیز 

مشمول مرور زمان شده و نه تنها مذاکرات پیش نرفته بلکه 
با چالش های جدیدی نیز مواجه شده است. تا قبل از دولت 
روزنه ها و پنجره هایی برای مذاکره و توافق وجود داشت. این 
روزنه ها در ماه های ابتدایی دولت سیزدهم نیز وجود داشت 
اما هر چه زمان گذشت این پنجره ها وروزنه ها بسته می شود. 
در این زمینه به صورت صریح و شفاف عنوان نمی کنند که 

گره مذاکرات کجاست؟ در نظام بین المللی دیپلماسی و 
مذاکره یکی از راه های اصلی حل و فصل مناقشات بین 
کشورها به شمار می رود. به نظر می رسد در دولت کنونی از 

ظرفیت های دیپلماسی به خوبی استفاده نشده است. 
 اگر برجام به نتیجه نرسد دولت با چه چالش هایی 

مواجه خواهد بود؟
این موضوع بستگی به این دارد؛ 
در صورتی که برجام به نتیجه نرسد 
دولت چه رویکردی را در پیش خواهد 
گرفت. به صورت طبیعی هنگامی که 
دیپلماسی به نتیجه نرسد هزینه های 
مناقشه بین ایران و کشورهای غربی 
افزایش پیدا می کند و طرفین باید 
هزینه های بیشتری بدهند. دیپلماسی 
کم هزینه ترین راه برای حل و فصل 
اختلافات و مناقشات بین المللی است. 
به همین دلیل اگر بهترین راه به بن بست 
برسد راه ها دیگر راه های پرهزینه ای 
نیز  بود. در چنین وضعیتی  خواهد 
باید همه احتمالات را در نظر گرفت. 
دیپلماسی برای این است که این اتفاقات 
رخ ندهد و به همین دلیل بهتر است 
که طرفین انرژی اصلی خود را روی به 
نتیجه رسیدن مذاکرات و دیپلماسی 

قرار بدهند. 
 یکی از نکات مثبتی که درباره 
دولت آقای رئیسی عنوان می شد 
یکدستی قواست تا دولت بتواند 
تصمیمات سختی در راستای حل 
مشکلات مردم بگیرد. آیا در واقع 
به سود  نهایت  در  قوا  یکدستی 
دولت تمام شد و دولت توانست از 

این فرصت استفاده کند؟
یکدستی موجود نتوانست به دولت 
رئیسی در زمینه تصمیم گیری ها کمک 
کند. به هر حال رئیسی باید تصمیمات 
سختی می گرفت تا مشکلات مردم 
کاهش پیدا کند. چیزی که از آن به یکدستی تعبیر می شود 
یک ائتلاف بین طیف های مختلف جریان اصولگرایی بود که 
مهم ترین وجه اشتراک آن ضدیت با اصلاح طلبان بود. به 
همین دلیل من معتقدم ما در ظاهر شاهد یکدستی هستیم. 
این نوع یکدستی نیز در نهایت به رقابت درون گروهی منجر 
خواهد شد که در نهایت فایده ای برای دولت نخواهد داشت. 

نصاری: در همه  آرمان ملی-  احسان ا
کشورهای جهان عملکرد یک ساله دولت ها 
را مورد تحلیل و بررسی قرار می دهند تا 
چشم انداز آینده دولت به همراه نقاط قوت 
و ضعف آن مشخص شود. در شرایط کنونی 
دولت رئیسی در آستانه یک ساله شدن است و 
به همین دلیل تحلیل و بررسی عملکرد دولت، 
می توان به تصمیم گیری های آینده کمک کند. 
»آرمان ملی« برای بررسی عملکرد یک ساله 
دولت رئیسی با دکتر احمدی حکیمی پور، 
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی و 
عضو سابق شورای شهر تهران گفت وگو کرده 
است. حکیمی پور معتقد است: »مهم ترین 
شعارهایی که آقای رئیسی در دوران انتخابات 
داد حل مشکلات معیشتی، کاهش تورم، 
حل مشکلات بورس، حل مشکلات مسکن 
و حل مشکلات مرتبط با کارگران، کارمندان 
و بازنشستگان بوده است. این موضوعات 
وعده هایی بوده که دولت به مردم داده است. 
با این وجود هنوز اتفاق خاصی رخ نداده و بلکه 
برخی مشکلات بیشتر از گذشته شده است. 
برای تحلیل عملکرد دولت باید به بخش هایی 
توجه کرد که بیش ترین وعده ها در آن داده 
شده که مسائل اقتصادی بوده است. این 
در حالی است که دولت فعلا نتوانسته به 
وعده های خود عمل کند.« در ادامه ماحصل 

این گفت وگو را می خوانید:

      دولت در زمینه ای که بیش ترین وعده را به مردم داد عملکرد خوبی نداشت                          یک سال گذشت؛ یک میلیون مسکن کجاست؟
      زمان کنار گذاشتن افراد ناکارآمد از دولت فرا رسیده است                        دولت باید در برخی رویکردهای خود تجدید نظر کند

      اگر برجام به نتیجه نرسد دولت باید هزینه های بیشتری پرداخت کند

احمد حکیمی پور در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

یکدستی قوا نبود، ضدیت با اصلاح طلبان بود
 در مسائل 
فرهنگی نیز ما 
شاهد این هستیم 
که سخت گیری ها 
در زمینه رسانه ها، 
شبکه های 
اجتماعی و... 
نسبت به گذشته 
بیشتر شده 
است. این اتفاقات 
در شرایطی رخ 
می دهد که آقای 
رئیسی در دوران 
انتخابات به 
محدودیت اینترنت 
اعتقاد نداشت 
و عنوان می کرد 
که بسیاری از 
کسب و کارهای 
مردم با اینترنت 
و شبکه های 
اجتماعی ارتباط 
مستقیم دارد و به 
همین دلیل نباید 
در این زمینه 
محدودیت ایجاد 
شود

هنگامی که 
دیپلماسی به 
نتیجه نرسد 
هزینه های 
مناقشه بین ایران 
و کشورهای 
غربی افزایش پیدا 
می کند و طرفین 
باید هزینه های 
بیشتری بدهند. 
دیپلماسی 
کم هزینه ترین 
راه برای حل و 
فصل اختلافات 
و مناقشات 
بین المللی است. 
به همین دلیل اگر 
بهترین راه به 
بن بست برسد 
راه های دیگر  
پرهزینه  خواهد 
بود


